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Kedves Olvasó!
A 2022/23-as tanév tavaszi száma végre eljutott hozzád. Állandó rovatainkban ismét érdekes
írásokat böngészhetsz.  Az impressziók között ott lesz a 150 éves évforduló két jeles eseménye:           
a jubileumi Lúdas Matyi előadás és az ünnepi koncert. A DÖK-napról ezúttal a 9.E osztály
szemszögéből tudósítunk. Megismerkedhetsz Tihanyi Tóth Kingával, aki a Költészet napja
alkalmából volt vendégünk. A Gáláról képriportot készítettünk. Interjúalanyaink között
megtaláljátok dr. Türk Gábor tanár urat, Debreczeni Csabát és Badacsonyi Róbert Fazekas
Alumnit. Természetesen most is gyönyörködhettek ifjú művészpalántáink munkáiban.
Bemutatjuk az FMG 150 logókat is. És nemsokára jön a nyár, így ajánlókkal is előállunk.
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... a biológiában bármi lehetséges ...
Interjú dr. Türk Gábor tanár úrral

Nagyító alatt

Tanár úr, miért is választotta ezt a hivatást?
Hogy miért a tanár pályát választottam? Ez 
 érdekes kérdés. Én inkább úgy mondanám,
hogy a tanári pálya választott engem. Már
középiskolától kezdődően a természet és a
környezet szeretete meghatározó volt az
életemben, és amikor pályaválasztásra került a
sor, akkor nagyon szerettem volna az agrár,
illetve a mezőgazdaság irányába elmozdulni,
de akkor nem volt rá lehetőségem, viszont
adódott a tanári pálya. Félig-meddig
pedagógus családból származom. Megtetszett
annak idején, a volt biológia tanárom 
 buzdított erre a pályára.

Mit gondol, tudná ajánlani ezt a pályát
azoknak, akik a biológia iránt érdeklődnek?
Mindenféleképpen, mert a tanári pálya egy
szép hivatás. 

Azt gondolom, ha osztálytermi keretek között
tanítjuk a biológiát, vagy kimegyünk a
természetbe, ott élő közelségből tudjuk
megmutatni a diákoknak, a biológiának, a
biológiai rendszereknek, élőlényeknek a
működését, és innentől kezdve mások is
láthatják, hogyan működik az élővilág, hogyan
működik a testünk, amely sokak számára
meglepő dolgokat is tartogat. 

Milyen szakokon végzett Tanár úr az
egyetemen?
Az egyetemi időszak nekem egy kicsit hosszúra
nyúlt. Kezdetben 2005-ben kezdtem a
Debreceni Egyetem Természettudományi
Karán, és mint biológia-környezettan tanár
szakos hallgató végeztem 2010-ben. Utána
pedig még volt lehetőségem továbbtanulni,
maradni az egyetemen műszeres
környezetanalitika szakirányon. Majd
beiratkoztam az egyetemnek a PhD képzésére,
és a képzés keretén belül még levelező szakon
kémia tanári diplomát szereztem. Közben
mentem tovább a PhD kutatással. A Felső-
Tiszának a vízminőség vizsgálatát végeztem
nagyon hosszú ideig, és 2016 novemberében
sikeresen megvédtem a doktori
disszertációmat. Tehát így összeségében
biológia-kémia-környezettan tanár szakos
diplomával rendelkezem, PhD fokozattal,
illetve mellette műszeres környezetanalitikai
végzettségem is van. Nagyon sokat dolgoztam a
Debreceni Egyetem Földtudományi
Intézetének talajtani laboratóriumában,
kezdetben technikusként, majd tudományos
segédmunkatársként. Emellett 2012-ben egy
fél évet tanítottam a Fazekas Mihály
Gimnáziumban. A PhD befejezése után
adódott itt egy álláslehetőség, így 2017
januárjától tanítom az iskolában a biológiát és
a kémiát.
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Nagyító alatt

Mit gondol, bevált Tanár úrnak ez a hely, és
szeret itt tanítani?
Bevallom őszintén, hogy kezdetben a váltás
egy 180 fokos fordulat volt. Az egyetemen
nagyon sok mintával foglalkoztunk. Teljesen
más gondolatmenet, illetve munkamenet volt
jellemző ott, mint itt az iskolai körülmények
között. Tulajdonképpen a vízminták,
talajminták diákokra cserélődtek. Kezdetben
nagyon furcsa volt, hogy nagy a nyüzsgés,
zajongás, pörög az élet. Aztán szépen lassan
beletanultam, beleszoktam ebbe a
környezetbe. Mind a biológiának, mind a
kémiának a fonalát újra fel kellett vennem,
nagyon sok dolognak utánanézni,
belelendülni a tanításba. Úgy gondolom, hogy
ez éles váltás volt, de egyben pozitív változást
is hozott az életembe, amit azóta sem bántam
meg. Főleg így, hogy sikerélmény is éri az
embert, amikor egy-egy sikeres érettségi után
látja a boldog arcokat, illetve az utóbbi
időkben számtalan versenyen indítottunk
diákokat, akik közül sokan sikeresen
teljesítettek. 

A Nemzetközi Diákolimpiára való
felkészítésért kitüntetésben is részesültem a
Belügyminisztériumban.

Említette Tanár úr a Nemzetközi
Diákolimpiát, amelyet egyik tanítványa
kiemelkedő, harmadik hellyel zárt. Mennyire
nehéz és mennyi idő erre egy diákot
felkészíteni? Mennyire magas ez a szint? 
Elég magas a szint, és a magyarországi
versenyekhez képest egy kicsit más
gondolkodást igényel. Itt nem feltétlenül csak
a tényszerű tudásra van szükség, hanem a
logikus gondolkodást várják el, akár
matematikai megoldásokkal. Alapvetően a
biológia mindenhol ugyanaz, de
tulajdonképpen az, hogy itt máshogy kell
gondolkodni, a lényeglátás, illetve az, hogy
több területet tudjunk egyszerre
összekapcsolni, ez a nehéz ezeken a
versenyeken és magában a biológiában. Azt
szoktam mondani a diákoknak, hogy a
biológiában bármi lehetséges. 
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Nagyító alatt

Amíg a fizika és a kémia jól behatárolható
törvényszerűségeken alapszik, addig a
biológiában számtalanféle, számtalan formájú
élőlény nagyon változatosan megjelenhet. Sok
esetben ezt nehéz átlátni a diákoknak. Éppen
ezért több éves felkészültséget jelent, függ
attól is, hogy milyen a diáknak az előzetes
tudása, mennyire jó a lényeglátó képessége,
logikus gondolkodása, illetve nagyon sok
múlik azon is, hogy mennyire elhivatott az
adott diák. A felkészítés során csak szemléletet,
illetve vezérfonalat próbálunk nyújtani, de
nagyon sok múlik azon is, hogy a diák
mennyire veszi komolyan és mennyire néz
utána a dolgoknak. Mivel a biológia a kémia és
a fizika tudományával is szoros kapcsolatban
van, ezekben is jó, ha jártas a diák. Ez a
kettősség az, ami az alapját képezi egy-egy
versenyre való felkészítésnek.

Milyen továbbtanulási előnyökhöz,
jutalomhoz jut az, aki egy ilyen szintű
versenyen sikeresen teljesít?
Ezeket a versenyeredményeket, akár
nemzetközi, akár országos versenyeredmény
legyen az, pl. egy Árokszállási verseny vagy egy
biológia OKTV, a megfelelő helyezésekért, az
OKTV-nek az első tíz, a többi országos
versenyen dobogós helyezésekért,
mindenféleképpen jár plusz pont és plusz
elismertség, illetve díjazás. Akár külföldi, akár
magyar egyetemre jelentkezik az illető, ezeket
mind beszámítják.

Tanár úr ment-e valamilyen tanulmányi
versenyre középiskolai évei alatt?
Középiskolában kevés alkalmunk adódott a
versenyzésre. Nem voltak úgy meghirdetve a
versenyek, mint manapság. Biológia OKTV
versenyen indultam el végzősként. Más
versenyre nem igazán volt lehetőségünk
jelentkezni.

Középiskolában hol tanult Tanár úr?
Tokajban,     a     Tokaji      Ferenc     Gimnázium,
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Szakközépiskola és Kollégiumban végeztem.
Az intézmény a Tisza jobb partján található,
egy viszonylag új épület volt. Itt biológia-kémia
tagozatra vettek fel, ahonnan a Debreceni
Egyetemre kerültem.

Az egyetemi éveiből mire emlékszik a
legszívesebben vissza?
A legszívesebben a negyed-, ötödéves koromra
gondolok vissza, hiszen ekkor már kevesebb
tantárgyam volt, túl voltam a szigorlatokon.
Ebben az időszakban kellett szakdolgozati
témát választani. A Tisza mentén nőttem fel,
így adódott az a lehetőségem, hogy a Tisza
vízminőségét kezdjem el vizsgálni, mely során
a kutatás minden fázisát magam végeztem.
Erre az időszakra nagyon szívesen emlékszem
vissza. Amik még mély nyomott hagytak
bennem, azok az év végi terepgyakorlatok,
melyek során az észak-magyarországi és a
dunántúli régiót körbejártuk szervezett
terepgyakorlat keretében.  Lehetőségem volt
részt venni üzemlátogatáson, nemzeti parkok
megtekintésén, valamint természetvédelmi
területeknek a bemutatásán.  Ezek nagyon
megmaradtak, emlékezetessé tették az
egyetemi éveket. 



Nagyító alatt

Nyilván kicsit árnyaltabb oldala volt az
éveknek a vizsgaidőszak, különösen a
december, január. Még ott a Karácsony,
pihenhetne, együtt lehetne a családjával az
ember, de sajnos a kötelesség elszólított a
karácsonyfa alól és az ünnepség mellől. 

Említette Tanár úr, hogy a Tisza mellől
származik. Mit gondol, ez mennyire
befolyásolta Tanár urat abban, hogy így
megszerette a természetet?
Engem nagyon meghatározott a Tisza
holtágának a közelsége, ahová gyerekkorom
óta jártam, illetve járok horgászni. Nagyon
megfertőzött a hajnali madárcsicsergés, a friss
levegő, a hajnali ködpára felszállása. 
Ez gyakorlatilag mind a mai napig az
emlékezetemben van, és  meghatározó pontja
volt annak, hogy a természetet, annak
közelségét megszerettem.

Nagyon sokat jártunk  szüleimmel a környező
területeken a rétekre, kaszálókra és ott a
rovarvilággal, a madárvilággal szinte
testközelből találkozhattam. A szabadidőmet
gyakran horgászattal töltöttem, nyilván
iskolaidőben erre nem nagyon volt lehetőség,
de nyári szünetekben sosem maradt ki.

A horgászást fogja folytatni, ameddig csak
teheti?
Így van. Már most is alig várom, hogy kicsit
jobb idő legyen, és tudjak menni.                           
 A későbbiekben a gyerekeimnek, unokáimnak
ezt a mesterséget mindenféleképpen
szeretném továbbadni.

Tanár úr biológia-kémia szakos tanárként mit
tud mondani a biológia és kémia érettségiről,
azok nehézségéről? 
Mindkettőnek megvan a nehézsége és a
könnyebbsége is. A kémiának annyi a
könnyebbsége, hogy ha a törvényszerűségekre
ráérez az ember, illetve a matematikai
logikáját felismeri a számolási feladatoknak,
akkor nagyon könnyen gyakorlottá válhat egy
érettségi feladatsor megoldásában.
Biológiában viszont egy feladaton belül akár
több biológiatudományi részt is érinthetnek,
ezért a diáknak egy feladaton belül is át kell
látni a kapcsolatokat. 

Melyik a kedvenc területe a biológián belül
Tanár úrnak?
A biológián belül a sejtbiológia, biokémia az
egyik kedvenc területem, aminek szívesen
utánanézek, -olvasok. A biokémiai,
sejtbiológiai folyamatok jelentik szinte az
egész életnek az alapját. Sokszor rácsodálkozik
az ember, hogy a sejtekben végbemenő
biokémiai        folyamatok          során           olyan
összehangolt ,,gépezetet” tudnak létrehozni
ezek a sejtek, amiből gyakorlatilag egy elő
szervezet jön léte. 
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Hogyan kéri számon a diákoktól a
tananyagot?
Megpróbálom a rendszerességre szoktatni a
diákokat akár szóban, akár írásban, főleg a
nehezebb témaköröknél, mint a biokémia,
ahol nehezebb elsajátítani az anyagot. Ez
szerintem nemcsak a jegyek szempontjából,
hanem a diákoknak a tanulás szempontjából is
jobb, mert nem egyszerre egy délután alatt kell
felkészülni egy témazáró dolgozatra.

Mit gondol Tanár úr, mennyire szeretik ma a
diákok a biológiát és a kémiát tanulni, és
mennyien szeretnének ezekkel a tárgyakkal
tovább tanulni?
Úgy vélem, hogy ez nemcsak a tantárgytól,
hanem az oktatótól is függ, kit mennyire lehet
megfertőzni a biológiával, kémiával. Ha már
általános iskolában is nehezebben ment a
biológia, kémia, egy jó oktató okozhat egy
olyan szemléletváltást, amivel könnyebbé,
lazábban tanulhatóvá tehető ez a két tantárgy.
Emellett nekünk biológia- és
kémiatanároknak azt is tiszteletben kell
tartanunk, hogy a mi tantárgyunk nem az
egyetlen, és lehet, hogy egyes diákok
szemlélete, látásmódja például inkább a
történelem tudományához áll közelebb.

Milyen tanítási módszereket alkalmaz
szívesen Tanár úr?
Nagyon sok esetben az idő rövidsége, a
tananyag bősége miatt csak frontális munkát
tudok végezni. A tábla, a kréta és a kivetítő
használata a leggyakoribb, viszont, egyes
anyagrészeknél, mint pl. az ökológia vagy a
környezetvédelem, szívesen osztok ki
projektmunkát, kiselőadások készítését,
amellyel az adott anyagrészt könnyebb
feldolgozni, elsajátítani. A kémia fakultáción
csoportmunkában egy-egy kísérlet elvégzését,
feladatok gyakorlását végzik a diákok.

Milyen távlati, valamint közeli céljai vannak
még Tanár úrnak?
Az órák mellett hazai vagy nemzetközi
szakirodalomban szeretnék tovább olvasni,
fejleszteni a tudásomat, még szélesebb
látókörűvé válni. A továbbiakban is az a cél,
hogy ezt a szintet, ezt a lendületet megőrizzem.
Én azt gondolom, hogy ahogyan a világ is
halad, a fejlődés is töretlen, mindig lesznek
újabb eredmények, kutatások, amivel lehet
foglalkozni. Itt, iskolai keretek között a
biológia szakkörnek az előkészítését,
megteremtését nagyon szeretném
megvalósítani, és ezzel együtt az érdeklődő
diákokkal biológiai kísérleteket végezni, még
több versenyfelkészítést csinálni. Cél, hogy
minél több diák eredményesen szerepeljen az
emelt szintű és középszintű érettségin, minél
többen kerüljenek be középiskolai
versenyekbe. 

Büszke Tanár úr arra, hogy ilyen szintre el
tudja juttatni a diákokat?
Igen, büszkeséggel tölt el, de mindig
megpróbálom megőrizni azt a szerénységet,
alázatot, amit a diákok, kollégák felé nyújtok. 

A biológián kívül milyen tudományok azok,
amelyek érdeklik még Tanár urat? 
Aminek utána szoktam még olvasni, az a
földrajz, a földtudomány világa,                           
 a csillagászat. Számos YouTube videó
foglalkozik a csillagközi világgal, a fekete
lyukkal, különböző égitestek működésével,
illetve magának az Univerzumnak, a Földnek,
az életnek a keletkezésével. 

A horgászaton és olvasáson kívül szeret-e
még valamivel foglalkozni szabadidejében?
Igen, ezek mellett gazdálkodok is.  
A szüleimmel közösen van egy gazdaságunk.
Ott       tulajdonképpen      a      kerti        munkák,
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a talajmunkák, a gyümölcstermesztés, a
zöldségtermesztés, növényápolás már
gyerekkorom óta a lényemmé váltak. Nehéz
ettől elszakadni, és szeretem is csinálni. 

A tanári pálya mennyi plusz időd igényel?
Mennyi időt kell arra fordítania Tanár úrnak,
hogy az órákra felkészüljön, kijavítsa a
dolgozatokat?
Különösen a dolgozatoknak a javítása az, ami
több időt vesz igénybe. Ahogy egyre több órát
tartok, egyre könnyebbek a felkészülések, de
még akkor is leülök, átolvasom a tankönyvet,
átgondolom az információkat. Ezeket
megpróbálom összhangba hozni, a
tananyagba beépíteni. Nagyon sok idő el
szokott menni a powerpointos prezentációk
elkészítésével, azonban ezeket szerencsére
több osztályban is fel tudom használni. Amivel
viszont nem lehet időt spórolni, az a
dolgozatok összeállítása, kijavítása. Nem lehet
egyszerűen csak egy tesztfeladatot
összeállítani, mindig bele kell tenni olyan
feladatokat is, amivel a diákok logikai
gondolkodását lehet mérni. 

Tanár úr mint fakultációs tanár tanít-e?
Igen, tanítok. Most kémiából van fakultációm,
biológiából a tagozatosokat oktatom, abból
most nincs fakultációm. A fakultáció célja,
lényege, hogy amit alapórán megtanul a diák,
azokat felszínre hozza, átismételje, kibővítse és
ezzel együtt az emelt szintű érettségire
felkészüljön. Nagyon sok önálló munkára kell
ösztönözni a diákokat, önálló tanulást várunk
el tőlük. Házi feladatokat is szoktam adni a
fakultációk során, amiket megpróbálunk
ellenőrizni, így tudunk előre jutni és
felkészülni az emelt szintű érettségire.

Tanár úr szerint általában jól választanak
tantárgyat azok, akik kémia vagy biológia
fakultációra mennek?
A fakultációválasztás elején az ember egy
kicsit tétova és bizonytalan.

Mikor tizenegyedikben elindul a fakultáció,
van, hogy valaki rájön arra, hogy a biológia
helyett a fizikával szeretne foglalkozni, mert
érte egy olyan hatás, ami inkább a fizika felé
vitte el az illetőt. Ezért mikor elkezdődnek a
fakultációs képzések, vannak, akik félévkor
inkább a másik tantárgy felé mozdulnak el,
mert a kettőt együtt nem bírják, vagy esetleg
meggondolták magukat.

Általában jól teljesítenek a fazekasos diákok
a biológia és kémia érettségiken?
Általában jól teljesítenek nálunk a diákok. Ezt
mutatja, hogy az iskola összteljesítményét
tekintve is a legjobb vidéki gimnáziumok
rangsorában szerepel. Ha nem is az első tízben,
de legalább az elő húszban mindig benne van.
Ha az utóbbi évek eredményeit megnézzük,
akkor mind az érettségi, mind a kompetencia
eredmények azt mutatják, hogy jól teljesítenek
a diákok itt, a Fazekas Mihály Gimnáziumban.
Jó képességű diákok kerülnek ide az általános
iskolai felvételi során, akiknek megpróbálunk
minél szélesebb körű tudást átadni. A
következetes számonkérés révén a folyamatos
és rendszeres tanulással az ismeretek
elsajátítását kérjük számon. Ez a kulcsa, hogy
sikeresen érettségizzen valaki. Hogyha négy
éven keresztül valaki rendszeresen,
becsületesen megtanulja az anyagot, akkor
negyedik év végén sikeres érettségi vizsgát tud
tenni. 

Van interaktivitás az órákon?
Igen, mindenféleképpen van interaktivitás.
Nem is lehet úgy tanítani, hogy kiállok,
elmondom, és kimegyek a teremből. A diákok
is sok helyről érkeznek számtalan
szemléletmóddal, akik között mindig van, aki
tud válaszolni a kérdésemre, vagy tud valami
extra információt, megjegyzést hozzátenni az
órához.
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Köszönöm az interjút!
További sok sikert kívánok Tanár úrnak
a szakmai életben és a magánéletben is!

 Soltész Olivér 10.F

 A fotókat tanár úr válogatta gyűjteményéből.
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Jubileumi ünnepségünk - diákszemmel
Beszámoló a Debreceni Fazekas Mihály Gimnázium 150-edik

évfordulójára rendezett eseményről

Március 10. péntek - egy nap, amelyet
mindannyian izgatottan vártunk! A zártkörű
előadásra sok szálat megmozgatva próbáltunk
bejutni, majd végül jegyellenőrökként
vehettünk részt rajta. Sok diák érdeklődött a
program iránt, de csak keveseknek adatott meg
a kivételes lehetőség – mi végül tanúi lehettünk
a nyitóprogramnak, sőt, milyen érdekes, hogy
mi „döntöttük el”, hogy ki juthat be és ki nem. 

Az iskolai órák után Gergőnél találkoztunk, ahol egy rövid, de rendkívül
laktató tízórai után, kisebb kupaktanáccsal egybekötve, felöltöttük ünnepi
ruhánkat. Útnak indultunk, majd gyorsan utat is tévesztettünk: mentőkkel
dacolva jutottunk el a célunkhoz. A kezdési időponthoz képest jóval
hamarabb érkeztünk, így volt időnk felmérni a terepet, illetve beszélgetni
diáktársainkkal. Miután elfoglaltuk az öltözőt, lehetőségünk adódott
megismerkedni a biztonsági őreinkkel, akik igazán remekül végezték
munkájukat az egész rendezvény alatt. 

Feladatunk a Csapó utcai bejáratnál
érkező vendégek jegyeinek ellenőrzése
volt, amiben további két fazekasos diák,
illetve Szőke László tanár úr is
segítségünkre volt. A beléptetésnél semmi
probléma nem adódott, mindenkinek
sikerült időben bejutnia a rendezvényre.
Az előcsarnokban a vendégek host(ess)
diáktársainktól FMG 150 felirattal díszített 

mézeskalácsot és egy emlékjegyet kaptak ajándékba, mely Répási Lászlóné ötleteinek
felhasználésával a Fábián Nyomdában készült.

Ezúton is köszönjük
támogatóinknak, 

hogy lehetővé tették ennek a
jubileumi ünnepségnek 
a sikeres megvalósítását.
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Az esemény beszédekkel kezdődött, amiket mi sajnos nem
hallgattunk meg, hiszen a bejáratnál még feladatunk volt.          
 Az ünnepséget Kunkli Attila tanár úr nyitotta meg, a
rendezvény műsorvezetője Verdes-Sepely Orsolya tanárnő volt.
Beszédet mondott dr. Papp László polgármester úr, dr. Vántus
András Zoltánné a Debreceni Tankerületi Központ szakmai
vezetője, Gemza Péter a Csokonai Színház igazgatója és Aranyi
Imre intézményvezető úr.  
Mi ezalatt az előcsarnok televízióin látható képösszeállításokat
nézegettük:  a Fazekas szívmelengető életképeit. 

Egy rövid szünetet követően Fazekas Mihály Lúdas Matyi című alkotását tekinthettük meg a
Csokonai Színház előadásában, amin már mi is részt vettünk. A darabot egy kifejezetten modern
adaptációban nézhettük meg, ami véleményünk szerint még hozzá is tett az élvezhetőségéhez.
Fazekasosként mindannyian ezerszer hallhattuk, olvashattuk már Lúdas Matyi történetét, ezért  
 nyilván    tudtuk,     mi   fog    történni, de így még több figyelmet szentelhettünk ezen adaptáció új
ötleteinek, a kivitelezésnek vagy éppen a színészi játéknak. 
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A programterv következő pontja egy állófogadás volt
az előcsarnokban, ahol hidegtálat, illetve különféle
süteményeket fogyaszthattunk. Itt volt alkalmunk
beszélgetni diáktársainkkal, jelenlegi és volt
tanárainkkal, miközben Pappné Mihucz Gyöngyi
tanárnő beszéde után az iskola színjátszó szakköre
Fazekas Attila tanár úr vezetésével Fazekas Mihály
életútját adta elő flashmobszerű villámjelenetekben.
Lehetőségünk nyílt olyan méltán híres volt fazekasos
tanárainkkal beszélgetni, mint Pinczés László tanár úr
vagy éppen Rózsavölgyi Gábor tanár úr. 

Összességében rendkívül élveztük az egész délutánt, az ilyen programok adnak arról pozitív
visszajelzést, hogy milyen remek egy ilyen közösség részének lenni, mint a Debreceni Fazekas
Mihály Gimnázium.

Dr. Papp László polgármester úr, aki
szülőként is kötődik hozzánk, ünnepi
beszédében így méltatta iskolánkat: „A
Debreceni Fazekas Mihály Gimnázium az
elmúlt másfél évszázadban olyan rangot
vívott ki magának, mind a városban, mind
országosan, amely alapján méltán
nevezhetjük a debreceni közoktatás egyik
koronaékszerének. Nemcsak hazai, hanem
nemzetközi kapcsolatai révén az európai
oktatási     rendszerben    is   jól   ismert  név, 

 Terdik Csanád és Fekete Gergely 12.A 

Forrás: https://www.facebook.com/drpappl

Fotók : Máthé András (Fazekas Alumni)

amellyel Debrecennek is nagyon sok megbecsülést hoz. Hiszem, hogy mi mindnyájan: tanárok,
szülők, városvezetők egyaránt tehetünk azért, hogy sikerüljön céljainkat elérni, a város
szellemiségét megőrizni, további értékekkel gyarapítani. Ehhez kívánok mindenkinek szép
eredményeket, sok örömöt és bölcsességet a következő 150 évre!”



Negyedik éve jársz a Fazekasba. Milyen
indíttatásból választottad ennek az iskolának
a kéttannyelvű tagozatát nyolcadikosként?
Elsősorban intézményt választottam, tehát a
Fazekast. Ez volt az első, utána néztem meg,
hogy milyen tagozatok vannak. Ennek az az
oka, hogy egy hajdúböszörményi általános
iskolába jártam, ami nem túlságosan erős
általános iskola, és a legjobba akartam
bekerülni. Azt mondták, hogy ez a legjobb
iskola, így erre esett a választás. Az A osztály
már kiesett, tehát a maradék négy közül kellett
választani. A matek-fizika elsősorban a fizika
miatt nem tetszett, a biosz-kémia a biológia
miatt, az E osztály elsősorban a magyar miatt
nem    tetszett.       Tehát     a      B   osztály       volt 

Interjú Debreczeni Csabával (11.B) 
a földrajz terén kiemelkedő diákunkkal 

az, ahol nem voltak  számomra negatív dolgok.
Akkor már angolul viszonylag jól tudtam,
mikor beiratkoztam, és úgy voltam vele, hogy
csak nem lesz olyan nehéz, és tudom
teljesíteni, végül így kerültem be a B osztályba.
A francia meg a spanyol között olyan sokat
igazából nem gondolkoztam, valamiért egy
belső indíttatásra a franciára esett a
választásom. Nem bántam meg.

Szereted a franciát?
A francia nyelvet szeretem. A tagozatnak van
strukturális gondja. Egyébként mindenkinek
azt javaslom, hogy inkább válasszon egy-egy
olyan tagozatot, ami matekosabb. Ha valaki
nyelvet akar tanulni, iratkozzon be nyáron egy 

... a legeslegfontosabb a tudásvágy ....

Csaba idén az OTDK-n, a középiskolás szekcióban arany minősítést kapott. 
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tanfolyamra, szánjon rá kétszázezer forintot, és
megtanul jól egy nyelvet rövid idő alatt, mert
sajnos a nyelvtudást feláldozzuk a szakmai
követelmények oltárán, tehát nagyobb a füstje,
mint a lángja ennek a tagozatnak.

Milyen tantárgyakat tanultok franciául?
Matematikát, biológiát, történelmet és a
francia civilizációt. A történelem sokkal
nehezebb így, tehát töriből esszét írni
franciául az megterhelő, franciául felelni, és az
összes dolognak, amit felfedeztek a második
ipari forradalomban franciául, vagy az első
világháborúnak a fegyvereit mind franciául
tanulni... Vagy a sejtalkotókat bioszon. Ezek
olyan dolgok, amik nyilván hozzájárulnak,
hogy valaki elsajátítson egy idegen nyelvet, de
sokkal inkább azt érzem, hogy a tantárgy
rovására.  

A földrajzot ugye magyarul tanuljátok?
Igen. Ez is különbség a tagozatok között:
nekünk a biosz van franciául, az osztály másik
felének meg spanyolul van a föci.

Hogyan szeretted meg franciásként a
földrajzot?
A földrajz sokkal korábban jött, mint a Fazekas.
Talán olyan hatéves lehettem, mikor
megkaptam az első világatlaszomat
karácsonyra. Körülbelül azon tanultam meg
olvasni, azt forgattam, a térképeket. A
nagyszüleimnek volt egy csomó földgömbjük,
és mindig az volt a feladatom, hogy be kellett
azonosítanom az országnevek változása
alapján, hogy melyik évben készülhettek.
Például, ha Szovjetunió szerepel rajta, akkor
1922 és 1991 között.
Lehet szűkíteni a kört, hogy ha már rajta van
Dél-Szudán, vagy akkor, ha rajta van már
Eritrea, akkor 1996 után készült a földgömb. 
 Nagyon fontos szerepe volt mindig is a
földrajznak a neveltetésemben.

A Fazekastól függetlenül, miért szereted
ennyire a földrajzot?
A földrajz önmagában egy szintetizáló
tantárgy, ami annyit tesz, hogy kapcsolatot
teremt a különböző tudományágak között, és
ez abból a szempontból különleges, hogy
egyszerre természet- és társadalomtudomány.
Nemcsak a természettudományok között
teremt kapcsolatot, hogy el van benne bújva a
fizika, biológia, kémia, gondoljunk csak a
csillagászatra, vagy a földtörténetre, vagy a
levegőszennyezésre. 
Vannak természettudományi ismeretek,
ugyanakkor, ha a társadalomföldrajzról
beszélünk, elengedhetetlen a történelmi
ismeret, és egy földrajzos, tudományosan
geográfus, mind a kettőt tudja térben és
időben értelmezni. Látja a kapcsolatot egy
ország gazdasága és a földtani felépítése
között. Az, hogy ilyen komplex a tudomány,
ilyen sokféle dolgot kell tudni, és egyszerre
értelmezni, ez a komplexitás volt az, ami
nekem nagyon megtetszett. A legnagyobb
előnyét szokták a hátrányának is mondani,
hogy sok mindenbe belekap, de egyikben sem
mélyül el teljesen, és ez részben igaz is, ha szó
szerint akarjuk értelmezni, de pont ez a
szépsége, és sok földrajzos pont emiatt is
szereti a földrajzot. Nem kell az unalmas
mélységekbe belemenni, hanem elég, ha már
csak az összefüggéseket látja az egyén.

Milyen a földrajz helyzete szerinted az
oktatásban?
Az OKTV-re 112-en jelentkeztünk idén, míg
történelemből 3000-ren, angolból még több,
tehát nagyon kevés embert érdekel, sajnos. 
 10.-ben heti 1 földrajzóra van. Általános
iskolában is, egyik héten 2, másik héten 1, így
egy olyan generáció fog kialakulni, akik nem
szeretik a földrajzot, mert egyrészt nem is
tanultak, meg olyan szemmel tekintenek rá,
mint egy énekórára vagy rajzórára, ezen kívül
a tananyag is le van csökkentve.
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Aki eredményes földrajzból, az a
legkevesebbet az iskolának köszönheti.
Szerintem utoljára 8.-ban tanultam földrajzot,
azóta az iskolában tanult földrajz nem járul
hozzá az én egyéni fejlődésemhez. Ilyenkor
teszem fel a kérdést, mi lenne, hogyha
tanulnék is földrajzot? Akkor mennyivel
eredményesebb lenne minden. Külföldön pont
az ellenkezője a földrajz tantárgynak a
helyzete. Az utóbbi időben bejött a
geoinformatika, ami magába foglalja a
műholdas távérzékelést, földfelszín
monitorozását. Olyan távlatokat nyit meg a
földrajzban, mint a csillagászatban a távcsövek
felfedezése.  Magyarországon pár éve indult el
az első mesterszak az ELTE-n, nyugaton már
sokkal hamarabb, évtizedekkel korábban. Van,
ahol ezt középiskolában is tanítják, például
Amerikában, az Egyesült Királyságban, nálunk
csak említés szintjén. Már az jó, ha valaki a
nevét hallotta, de ezen kívül nem elterjedt.
Lehetne az esőerdő irtását különböző
földmegfigyelő műholdakkal nyomon követni,
majd ezeket az adatokat le lehetne tölteni
Excel táblázatba, lehetne számszerűsíteni
pontosan, akár hektárban, százalékban
kifejezve, hol csökken. Egy földrajzóra része
külföldön, hogy bemennek egy informatikai
terembe, és földrajzzal foglalkoznak. Nálunk ez
elképzelhetetlen a jelenlegi helyzetet nézve.
Milyen jó lenne, ha le lenne töltve az Alpoknak 
a domborzatmodellje, és az alapján lehetne
számolni, hogy például 30 éves távlatban hogy
zsugorodott a gleccserek kiterjedése, és
lehetne számszerűsíteni, ebből lehetne saját
kutatómunkát csinálni. Itt is érződik, hogy
mennyire gyakorlatorientáltabb a nyugati
földrajzoktatás. 

Milyen eredményeid vannak eddig
földrajzversenyeken? Milyen érzés ilyen
jónak lenni?
Az én reszortom elsősorban a
természetföldrajz, és ami ehhez kapcsolódik,
azt mind megnyertem: 

a Less Nándor földrajzversenyt, a Lóczy Lajos
földrajzversenyt, a Jakucs László
földrajzversenyt. Most az OKTV-n is legelöl
állok, azt is megnyertem. Viszont, ahol
társadalomföldrajzi téma van, ott nem a
legelején, de a dobogón. Az összes
földrajzversenyen elindultam, ami létezik,
voltam már első, második, harmadik, negyedik,
ötödik, hatodik, már minden helyezés megvolt.
Hogy milyen érzés ilyen jónak lenni? Olyan
nagy különbség egyébként nincs a helyezések
között. Nyilván múlik a szerencsén is egyrészt,
meg azon, hogy ki milyen témát húz, hogy
akkor milyen passzban van, tehát sok
mindentől függ, legkevésbé a tudást tükrözi,
hogy ki hanyadik helyezést ér el. Ebben inkább
az a jó, hogy mikor elmegyek egy
földrajzversenyre, akkor ott ismerem az
embereket. Egy közösség alakult ki. Szám
szerint tizenöt földrajz döntőn már biztosan
voltam nyolcadik osztályos korom óta.
Ugyanazok az emberek vannak ott körülbelül,
és egymás eredményeinek is örülünk, mert
tényleg jóban vagyunk egymással, és ehhez az
is hozzátesz, hogy egy-két földrajzversenynek
az volt a díja, hogy elmentünk közösen egy
egyhetes terepgyakorlatra. Ilyenkor jobban
össze tudtunk hangolódni. Például egyszer az
első nyolc helyezettet elvitték a Felvidékre egy
hétre és sátraztunk. Ott egy jó közösség alakult
ki. 

Milyen programokat szerveztek nektek?
Elsősorban nyilván földrajzosakat. Fel-alá
túráztunk meg szakmáztunk, beazonosítottuk,
hogy hol járunk, milyen a földtani felépítés, a
hegységnek a keletkezése, éghajlati viszonyok,
felszínformálás, például a Tátrában is a jég
felszín formálása tetten érhető, annak a
formakincsének a megnevezése, és az, hogy
általában, ami a földrajzban benne van, azt
lehet szemtől szemben látni és megerősítést
ad, hogy tényleg élőben is meg tudjuk őket
ismerni, nem csak képről. Egy alföldi gyerek
számára azért viszonylag gyér itt a természeti
látnivaló. 
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Mi mindent kell tenni szerinted ilyen
nagyszerű eredményért? Hogyan készülsz fel
a versenyekre?
Szerintem a legeslegfontosabb a tudásvágy,
hogy valakiben kialakuljon, máskülönben
veszett fejsze nyele. Most beszélhetnék
taktikákról, praktikákról, hogy hogyan
érdemes tanulni, de nekem az tényleg nem
teher, hogy ha hazamegyek, földrajzozok
naponta akár két-három órát. Ez másról nem
mondható el, tehát ha törit tanulok, néha már
húsz perc is bőven sok, nem beszélve például a
kémiáról. Talán mindenkinek meg kéne találni
azt a tantárgyat, amit a legjobban szeret, és
abban elmélyedni. Nyilván ez más tantárgynak
a rovására is mehet, de én azt mondom, hogy
megéri, mert tényleg jó érzés vele foglalkozni
és abszolút nem teher. Innentől kezdve
tényleg, ha valaki csak olyan könyvet olvas,
ami a témához illik, vagy olyan cikkeket olvas
vagy próbálja nyitott szemmel látni a világot,
illetve földrajzos gondolkodást alkalmazni, 

akkor már tudja fejleszteni a földrajzos
képességeit. Most nem biztos, hogy a kérdésre
válaszoltam, de ez a legfontosabb. A döntőben
az első húsz-harminc helyre be lehet jutni úgy,
ha valaki tényleg csinálja a feladatlapokat,
sokat gyakorol, viszont ahhoz, hogy az elsők
között legyen, ahhoz már tényleg sokkal többet
kell tenni. Míg az első meg az ötödik között
nincs olyan nagy különbség, az ötödik meg a
tizedik között viszont már sokkal nagyobb. Bár
öt a helyezéskülönbség, mégis érezhető a
különbség. Aki már rászánja az idejét, hogy
elmenjen egy tudományos táborba, akár itt a
Debreceni Egyetemre egy hétre vagy akár az
ELTE-re vagy akár egy talajtani táborba - én
mindegyikben voltam -, tehát akinek már
ennyire átjárja a mindennapjait a földrajz,
hogy a nyári szünetben is ezzel foglalkozik,
akkor annak lesz eredménye. Tehát nem csak
megtanulod, hanem eleve érdeklődsz iránta.
Igen, nincs olyan nap, hogy ne foglalkozzak
vele,  cikket   olvasok,   a    híreket    is,     hogyha 

Egy nagy élmény, hogy kézzelfogható a földrajz.
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olyasmi, megnézem, legyen az egy
vulkánkitörés, legyen az egy M1-es baleset vagy
legyen a klímaváltozás, amiket mind hallani a
hírekben majdnem nap mint nap, ezek
értelmezésében roppant egyszerű dolga van
annak, aki szereti a földrajzot.

Mennyi időt töltesz naponta földrajzzal?
Nyilván változó, de a napi rendszeresség az
megvan, illetve azt is el tudom mondani, hogy
napi két órát minimum foglalkozom vele.
Hogyha valami verseny van, akkor ennek a
többszörösét is akár, de mondom, tényleg
olyan fura, hogy nem fáradok el. Reggel
felkelek és aztán akár estig is tudok
földrajzozni, nem úgy kelek fel, hogy
elfáradtam, meg sosem szájhúzogatva, sosem
úgy, hogy milyen sok a tananyag, hanem de jó,
sok a tananyag, sokat lehet belőle tanulni. Ez
más tantárgynál nincs így, tippet nem tudnék
adni, hogy hogy kell tanulni, mindenkinek van
egy saját módszere. Az a jó, ha valaki
megtalálja a saját érdeklődését és onnantól
már egyszerű. Mindenkinek azt kívánom, hogy
találja meg azt az egy tantárgyat, ami iránt
tényleg érdeklődik, és szeret foglalkozni vele.

Van számodra olyan része a földrajznak, amit
unalmasabbnak gondolsz? Esetleg van-e
olyan, ami különösen tetszik benne?
Amit nem szeretek az az, ahol jobban túlteng
benne a kémia meg a biológia, például a
talajtan. Az nem az én reszortom.
Társadalomföldrajzon belül a közgazdasági
dolgok. Bár a matek nem okoz túl nagy
problémát, de nem érdekel maga a pénzügyi
világ. 

Mik a terveid a jövőben?
Jövőre mindenféleképpen folytatjuk a
versenyzést, hiszen még van 1 évem itt a
Fazekasban. OKTV-n szintúgy indulok, illetve a
legnagyobb célom a középiskolában az, hogy a
Nemzetközi Földrajzi Diákolimpiára
kijuthassak. 

Majdnem minden tantárgyból van, és
mindegyik tantárgynak van egy itthoni
selejtezője. Angol nyelvű földrajzverseny, ahol
az első 4 helyezettet viszik ki a nemzetközi
döntőbe. Ezek a terveim a jövő tanévre nézve.
Idén egyébként ez a verseny Indonéziában van,
jövőre Dublinban lesz. Középiskola után 100%,
hogy Magyarországon szeretném folytatni a
tanulmányaimat, az   ELTE-n. 

Külföldön nem szeretnél továbbtanulni? Nem
is gondolkodtál rajta?
A külföldi tanulással az a baj, hogy nincs meg
az az előnye, mint az itthoni egyetemnek. Az
egyetemen van földtudományi alapszak, ami a
természetföldrajzzal foglalkozik. Roppant
családias szak, tehát első évben kb. 40-50-en
vannak. Ebből vannak lemorzsolódások, plusz
szakosodások. Mire valaki a mesterszakot
elvégzi kb. 5-6 csoporttárssal van, ami olyan,
mintha magánórákat venne egy egyetemi
oktatótól. Sokkal érvényesebb a
tehetséggondozás, sokkal közelibb
kapcsolatokat lehet kialakítani, mind a
diáktársakkal, mind a tanárokkal. Külföldön,
ha valaki elmegy egy több százas előadóba, ott
ez pont nem lesz így. Annak más előnyei
vannak. Nekem sokkal többet nyom a latba,
hogy  elmegyek Budapestre, ismerem a
csoporttársaimat, mert találkoztam már velük
versenyeken, ismerem a tanáraimat, mert ők
zsűriztek a versenyeken. 

Mit szeretsz csinálni szabadidődben?
Gitározom 11 éve, szóval gitározni és
zongorázni szoktam. A zene számomra egy
olyan dolog, ami kikapcsol, napi rendszeres
dolog. Ezzel együtt lassan megvan egy nap. A
suli, utána 2-3 óra földrajz otthon, aztán
zenélés, végül alvás, és már ott járunk, hogy
vége a napnak, de eléggé extrovertált vagyok,
tehát egy héten minimum egyszer biztos
találkozom valakivel iskolán kívül. Gyakorta
vagyok a természetben, bár kevesebbet, mint
amennyit szeretnék, hiszen alföldön élek, de
nyáron kiegyenlítődik.
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Szeretek olvasni is, egy hónapon belül 2-3 könyvet elolvasok. Elég széles spektrumú az
érdeklődési köröm, tehát sokféle könyvet szoktam olvasni. Én a Harry Potter könyvekkel
kezdtem, aztán Stephen King, Dan Brown, Agatha Christie regényei. Ezek egyszerűbben
fogyaszthatók, de már olvasok szépirodalmat is, például Oscar Wilde, E.T.A. Hoffmann. Az
olvasást egyszerűbb regényekkel kezdtem. Általános iskolában általában A kőszívű
ember fiai c. regénnyel kezdünk, de én az olvasást a gimnáziumban szerettem meg, mert a
kötelező olvasmányok nem hozták meg a kedvem hozzá. 

Köszönjük szépen az interjút! 
További sok sikert kívánunk 

a versenyekhez és a jövőbeli tervekhez!

Kiss Anna 9.C,  Kiss Réka 9.E és Szabó Anissza 9.E

17

Nagyító alatt

 A fotókat Csaba válogatta gyűjteményéből.



Impressziók

Ünnepi koncert - 2023. április 20.
Egy nap, amelyet szenior és jelenlegi fazekasista zenészeink

egyaránt nagyon vártak, mert
"különleges élmény együtt énekelni, 

visszahallani azokat a régi hangokat... "

  Hogy mit jelent fazekasista öregdiáknak lenni? Erre nem lehet egy
szóval válaszolni. Fazekasistának lenni nemcsak egy érzés, hanem
tulajdonképpen egy stigma is. 
   Egy szellemiség, amibe belecsöppentünk, és visszük tovább. Lehet,
akkor nem éreztük, de utólag visszagondolva a nagybetűs életre
tanított meg bennünket. Egy olyan közösség, ahova jó volt tartozni,
embert neveltek belőlünk, és meghatározta a későbbi életünket is.
Amit adott, azt egy életen át hordozhatjuk.

  Akkor nem értettük, hogy mire ez a nagy szigor, de az egyetemi
évek alatt beláttuk, hogy nagyon sokat jelentett. Megtanultunk
embernek lenni, és ebben a mai világban bizony ez nagyon nagy
kincs.
 Pedig kerestük a kiskapukat, sztrájkoltunk, lázadtunk, az
igazságunkért harcoltunk, igazi gimis évek voltak, de megtanultuk
azt is, hogy csak munkával lehet eredményt elérni, és ezt
tanáraink is értékelték.

  Jó volt ott sportolni, énekkarosnak lenni, igazi kis mikroközösséggé
formálódtunk, és a mai napig tartjuk a kapcsolatot. 
Mindig jó visszatérni az Alma Materbe, különleges élmény együtt
énekelni, visszahallani azokat a régi hangokat...
  Olyan értéket kaptunk, amit, azt gondolom, tovább is kell tudnunk
adni, és tovább küzdeni ezért.
 Hálásak lehetünk volt tanárainknak, akik kiálltak mellettünk, és
támogattak minket ezen az úton.

Bűdi Hella (Fazekas Alumni)



Impressziók
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Impressziók

A koncert végén Köpöczi Marianna tanárnő
pályafutásának elismeréseképpen
díszoklevelet vehetett át dr.  Kiss Csaba
karnagytól, aki a DRHE tanszékvezetője és a
Hajdú-Bihari Zenei Egyesület elnöke.

    

Szívből gratulálunk és 
további sok sikert kívánunk!

 
Köszönjük a rendezvény támogatójának (FAL)

és a szervezésben részt vevőknek, hogy
munkájukkal hozzájárultak az est sikeréhez. 

A fellépőknek pedig 
köszönjük az élményt!

A fotókat Szilágyi Tibor Zoltánné, Patócs Eszter, Bűdi Hella és Pappné Mihucz Gyöngyi  készítette.
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Az előző számban bemutatkozott Bajnóczki Bence (9.C)
lírikusként, most bemutatjuk őt prózaíróként.

Ebben a minőségében már sikert is elkönyvelhet magának: 
a Net-Penna Országos Vers- és Meseíró versenyen első helyezést
ért el mese kategóriában Virágozz, királyfi! című történetével.

Bence szívesen ír irodalomórára is!
 

Akhilleusz isteni és emberi oldala

Kitartás lángoljon, Zeusz, villámaid nyomán!
Ugyanis Hellász legdicsőbb harcosa, hős
Akhilleusz Poszeidón viharnyűtt tengerein
hányódott a gazdag Trója felé.
–   Evezzetek, s meg ne álljatok! – kiáltotta erős
hangján Akhilleusz.
A gálya recsegve hányódott a haragos
hullámokon, a szénfekete felhők mint fojtó füst
a tűzre, úgy borultak a hajóra. Száz evezős
bátran nyűtte a fodrozódó habokat, tucatnyi
bátor harcos pedig dézsával merte vissza a
vizet a tengerbe. A viharban egyszer csak egy
zengő hang csendült fel:
–  Győzd le a honvágyad, Akhilleusz! Gondolni
se merj arra, hogy visszafordulsz, félisten!
Akhilleusz körbefordult a hang hallatán.
Körülötte mindenki sürgött-forgott és
igyekezett a hajót víz fölött tartani. A vihar
szólt hozzám, gondolta majd azt felelte:
–  Honvágy már nem lakja szívem, a félelmet
pedig már rég kiűztem onnan. Legkedvesebb
vágyam, tenger ura Poszeidón, hogy dicsőn
harcoljak társaim, Odüsszeusz és Menelaosz
király mellett. Engedd hát, hogy túléljük az
utat Trójába!
A felhők láthatóan fehéredni kezdtek, a
lemenő Nap halovány sugarai utat törtek az
égen. A gigantikus hullámok aprócska
fodrokká zsugorodtak. Akhilleusz arcán
büszke mosoly húzódott szét. 

Ebből szépen kibeszéltem magam –gondolta
Akhilleusz, míg csillogó szemeivel a vérszínű
alkonyt csodálta. A recsegő hajópadlón az
egyik útitársa, Odüsszeusz tört utat Akhilleusz
felé. A közeledő férfi arcán aggódó tekintet ült.
– Hazudtál egy istennek. Tudom jól,
Akhilleusz, hogy bánt téged valami. Mi nyomja
lelked? 

Illusztráció: Sziki Virág 10.B
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– Hősnek neveznek, mégsem érzem magam annak. Félig isten és félig ember is vagyok, mégsem
tartozom sehová. Nem haragszom, amiért magaddal rángattál erre a hajóra, Odüsszeusz. Nem
haragszom, mert hazám is éppoly idegen számomra, mint ez a gálya. Hát ez bánt.
Odüsszeusz a társa vállára tette kezét. Hangja buzdítón szólt Akhilleuszhoz:
– Nem érzed magad otthon sehol, mert a csatatér az, ahová te tartozol. Akhilleusz, Péleusz és
Thetisz fia, Trójában hőssé válsz majd! A háború az, amiben hazára lelsz majd. Hajózz hát tovább,
Akhilleusz: menj Trójába, és teljesítsd be a jóslatot!
Hős Akhilleusz dübörgő hangján kiáltott a legénységnek:
– Vitorlát bontsatok!
S amint e szavak elhagyták ajkait, erős nyugati szél támadt, mintha még az is Akhilleusz oldalára
állt volna. Akhilleusz oldalára, aki istenekkel vitatkozott, de emberként szenvedett.

        Hol volt, hol nem volt, az Óperenciás tengeren és a kurtafarkú kocán is túl, létezett egy
királyság. Egy királyság, hol a szivárványszínű, virágpöttyözte réteken s a nyüzsgő, pezsgő
piacokon egyaránt az összes embernek fülig ért a szája. Még a Nap is folyton Pajkosmálnazugra
mosolygott azzal a perzselő, derűs szemével. Azonban az öreg király szívét nagy bánat nyomta…
Vagyis csak a fia szomorkodott, a király pedig sajnálta őt. Hóvirág királyfit sajnos senkinek sem
sikerült mosolyra fakasztania, mióta meglátta a napvilágot. Az idős, barázdált bőrű király száz
dézsa aranyat ajánlott fel annak, aki egy halovány mosolyt csal búskomor fia hófehér orcájára. Hét
királyságból bolondok és dalnokok tucatjai érkeztek, s a világmindenség legkülönb vicceivel és a
legtréfásabb énekeivel próbálták szórakoztatni Hóvirág királyfit, de mindhiába. Mikor már az
egész udvar a hasát fogta a szüntelen hahotázástól, a herceg rezzenéstelen arcán még mindig
ugyanaz a bús, szűnni nem akaró kifejezés ült.
         Hanem aztán egy langyos, bimbózó tavaszi pirkadaton egy csuklyás öregasszony járult a
király és a herceg elé.
–    Isten hozott, jó asszony! – köszöntötte mély, zengő hangján a király. –Te milyen mutatvánnyal
csalnál mosolyt délceg fiam orcájára?
Az asszony baljós, éjfekete csuklyáját a háta mögé vetette, felfedve ezzel horgas, bibircsókos orrát.
Hosszú, ezüstszín haja, bár már foltokban hiányosnak tűnt, mégis folyóként omlott vállaira. Az
asszony mélyen meghajolt, majd a herceg felé fordult:
–     Söprűn jöttem délceg herceg, az éj sötét egét szelve. Varjúszem és varangyláb nincsen most a
zsebem alján. Varázslat mi felvidít, köpenyem ránca rejti bíz. 
A király ijedten pattant fel trónjáról:
–  Hát mit látnak szemeim? Melyik mihaszna engedett be egy máglyára való, kígyószemű
boszorkányt? Nem számít. Tűnés innen, némber, mielőtt még átkot szórsz a fiamra!
A boszorkány láthatóan nem zavartatta magát, már megszokta a hűvös fogadtatást. Köpenye
durva anyagából egy kopottas, hímzett tarisznyát húzott elő. 
–     Herceg, kinek arcán egy mosoly se rezzen, nagyobb átkot terád szórni nem lehet, nem. Nem
állok ellen, készséggel kimegyek én, de búd megoldását sose látod többé!

Virágozz, királyfi!
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A herceg nyugalomra intette apját és felegyenesedett székéből. Kételkedő tekintettel lépett oda a
boszorkány mellé.
– Ez a tarisznya lenne az, mi elűzni hivatott véget nem érő bánatomat? Mondd csak, jó asszony,
hogyan használjam?
A boszorkány szántóföldszerű, ráncborította arcán ravasz vigyor kerekedett. 
– Mondd el szíved vágyát csodatarisznyádnak, s örök bőséget ád néked az ő szája. Zamatos alma,
szélben szálló gerlice, arany vagy bor: egy icce, bármit kívánsz, ami kifér száján, adja, így munka
nélkül lehetsz te úri gazdag. 
– Köszönöm ajándékod, jó asszony. Mielőtt azonban felkarolnád a jutalmat, lássuk, mire képes a
te csodatarisznyád! 
A királyfi az asszony elé lépett. Erős alakjával magasan a törékeny, görbe boszorka fölé tornyosult.
Puha kezével sebesen kikapta a kezéből a csodatarisznyát, majd pillanatnyi tétovázás után
suttogni kezdett ahhoz. Vágyát, mint az alattomos boszorkányok varázsigéit, versbe foglalta:
 
                                                                        – Vágyam van egy, kis tarisznya,
                                                                            Melyt megosztok veled itt s ma:
                                                                                 Miről apám adta nevem,
                                                                                  Azután sóvárog lelkem. 
                                                                             Egy virág: menyasszonyruhás, 
                                                                                Hódunnát elsőként szúr át. 
                                                                                Adj hát nékem káprázatost:
                                                                                Hóvirág szívem vágya most. 

A herceg lelke párbajt vívott önmagával: ez egy gonosz boszorkány, vajon megbízhat benne? Ah,
de ha ez a tarisznya valóban működik, soha többé nem kellene szomorkodnia. Az arany és a
vagyon, mint köztudott a nép körében, tökéletesen feledteti a bánatot. Hóvirág herceg puha
tenyerét bár tétován, de becsúsztatta a tarisznyába. Mint egy vadállat kegyetlen sötétlő szája, úgy
vicsorgott a csodatarisznya. Végül, mikor már éppen kihúzta volna üres kezét, a királyfi hirtelen
fogást talált valamin. Valamin, aminek puha tapintása bársonyosan sima volt, és a felszínén
vízcseppek seregét érezte. Megragadta hát, és óvatosan kihúzta. Ahogyan egyre többet pillantott
meg a kezébe akadt hóvirágból, egyre inkább eltöltötte a csodálat: a hóvirág szirmai
bársonytakaróként ölelték körbe a napsárga porzókat, a szára és a levelek pedig, mint a
koratavaszi rétek, oly csodaszépen zöldelltek. A királyfi betapasztott szájakra, felé mutató ujjakra
és elharapott suttogásokra lett figyelmes maga körül, és nem tudta, mi ez a nagy felhajtás, míg az
egyik harmatcseppben meg nem pillantotta magát: a szája szélesen mosolygott. Méghozzá oly
szélesen, hogy ha a királyság összes szerelmes legényét és bódult kocsmatöltelékét egybeterelték
volna, egyikük arcán sem találtak volna hatalmasabb mosolyt. 
         Teltek-múltak a hetek. A mező szivárványszín virágai levedlették gubójukat és csodaszép
ruhákba öltöztek, a fák pedig visszanövesztették fenséges, zöld tincseiket. A világ még
vidámabbnak tűnt, mint előtte, azonban Hóvirág királyfi arcára ismét búskomorság ült ki. A
herceg elhatározta, hogy felkeresi a boszorkány ódon fakunyhóját a városszéli fenyvesben. A
kunyhó deszkából tákolt, apró házikó volt, a suttogó fák lombjukkal takarták be a tetejét. Az
ajtónyíláson a boszorka lépett ki.

Háttérfotó: PMGY
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– Adjon Isten, öreganyó! –köszönt sóhajai között a királyfi. – Ez a te tarisznyád függővé tett,
magához láncolt. Akárhány öl aranyat, akárhány korsó mézet vagy akárhány ezüstpohárnyi sót
kívánok, nincs az a mennyiség, amitől újra olyan jól érezném magam, mint amikor először
használtam a tarisznyádat. Miféle gonosz varázslat ez, asszony?
A boszorkány hátravetette baljós, éjsötét csuklyáját, így a herceg tisztán láthatta az ezeréves anyó
barázdált arcát. A göcsörtös fakéreghez hasonló arcon egy apró, elégedett mosoly táncikált. A
királyfi ezt nem tudta hova tenni:
–     Mire véljem kárörvendő vigyorodat? Mi olyan nevetséges abban, hogy ismét szomorú vagyok?
A tarisznyád most már semmi örömöt nem ad nekem akármit is kérek, viszont nem tudom
abbahagyni a használatát. Magához láncolt, és akármilyen értékes vagy egzotikus dolgot kívánok
tőle, az már nem tesz vidámmá. Segíts, anyó!
A boszorkány szemei, mint egy ravasz macskáé, úgy villogtak, miközben száján csikorgó hangú
szavakat sajtolt ki:
–     A bú, mint kés, szúrja át szíved, ha tudod, milyen a boldogság íze. A vidámság hamar elillan, ha
arany s vagyon, mi azt biztosítja. Kihívás az, mit keresned kell, s szeretet, ha bút akarsz üldözni el.
– A királyfiban ekkor már kezdett derengni valami. Egy felismerés. – Szeresd magad s
embertársaid, és keresd azt, mit szeretsz művelni. Alkoss szívből! Oh, még valami: odabent a
házban vár rád valaki.
A herceg kíváncsian, bár tétova léptekkel sétált a kunyhó felé, közben gondolataiban a boszorkány
szavait ízlelgette. Az ajtó rozsdás rézkilincsét csikorogva nyomta le. A herceg zavartan
körbenézett, de nem talált bent semmi mást, csak a száz dézsa aranyat a sarokban és egy cserepet
a szoba közepén. Egy cserepet, amiből egy pont ugyanolyan hóvirág kémlelt ki, mint amit hetekkel
azelőtt húzott ki a csodatarisznyából. Az egyetlen különbség az volt, hogy ennek a hóvirágnak az
angyalian fehér szirmai egy zöld bimbóban rejtőztek.
–     Nem értem… Hisz nem látok ebben a szobában senkit.
A boszorkány Hóvirág királyfi vállára tette a kezét, majd felelt:
–     Dehogynem. Ebben a szobában saját magadat látod: egy vidáman mosolygó hóvirágot, egy
búskomor bimbóba zárva. Virágozz, királyfi, virágozz, ahogy még senki más! Menj, eredj: találj egy
hivatást, aminek az életedet szenteled, tedd szebbé mások napjait, mert úgy boldogsággal árasztod
el a saját szíved is. És ami talán a legfontosabb: mindig add önmagad. Ha úgy érzed, nem tartozol
valahová, ne áldozd fel a személyiségedet csak azért, hogy mások jobban kedveljenek, mert az
igazi barátok a valódi önmagadért kellene, hogy szeressenek. Ha mindenkivel próbálod
elfogadtatni magad, végül mindenki más leszel, csak önmagad nem. Menj és cselekedj, mert senki
sem fog helyetted: bonts szirmokat, Hóvirág királyfi! A tarisznyára pedig többé úgysem lesz
szükséged. Leckének jó volt, de ha igazán boldog akarsz lenni, annak hasznát nem leled. 
         A királyfi úgy tett, ahogy a boszorkány tanácsolta: a csodatarisznyát a tenger feneketlen
mélységébe vetette. S ahogy a királyfi egyre jobban figyelt önmagára és fordult szeretettel és
megértéssel másokhoz is, a banya kunyhójában a virág nyiladozni kezdett. Bársonyos, hófehér
szirmai a sápadt holdvilág áldó fényében fürödtek, könnyed illata a tavaszi szellőn szállva szinte
simogatta az orrot. S ha netán a halovány holdvilágban, a pajkosan táncikáló csillagok alatt egy
hasonlón csodás hóvirágra bukkannál, már tudni fogod: 
        az Hóvirág királyfié, aki rájött, hogy az igazi boldogság nem a vagyonban és tárgyakban, 
                                                                            hanem az élőkben rejlik.

Háttérfotó: PMGY
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Elkészült a FAZEKAS 150 logó
   A Debreceni Fazekas Mihály Gimnázium és a Fazekas Alumni Alapítvány (FAL) 2022
decemberében pályázatot hirdetett az iskola 1873-ban történt alapítása alkalmából
megrendezendő ünnepségsorozathoz kapcsolódó logó tervezésére. Egy olyan logó terveztetése
volt a cél, amely a 150 éves évfordulóhoz kapcsolódva megjeleníti az iskola szellemiségét és
történetét, kifejezi a gimnázium értékeit, valamint a közösség erejét. Mivel a pályázat kiírói
számára nagyon fontos az iskolához való kötődés, ezért a pályázaton csak jelenlegi és volt
fazekasos diákok vehettek részt. 
      Összesen 13 pályamunka érkezett be, és a mostani fazekasosok mellett 3 öregdiák is indult a
megmérettetésen. A beérkezett terveket az iskola vezetése bírálta el, és választotta ki a végső
győztest. Mivel minden egyes logóterv elnyerte a zsűri tetszését, a FAL kuratóriuma úgy döntött,
hogy három különdíjat is kiad az első díj mellett. Az ünnepélyes eredményhirdetésre a Fazekas-
gálán került sor 2023 márciusában, ahol a pályázók a színpadon vehették át jól megérdemelt
díjaikat.

Díjazottak:
Barna Petra Anna 10.D
Berki Viktória 11.E
Bodor Noémi 8.A
Czicze Tímea 11.E
Csiszár Dávid 7.A
Galyas Laura Nóra 12.E
Géczi Gergő 10.C
Hicsó Máté 7.A
Marton Sándor 2002-ben végzett öregdiák

Különdíjasok:

Közönségdíj: Ali Lghazoini 12.E

Tanári különdíj: Kulcsár Kira 11.C és Kulcsár Kevin 
2021-ben érettségizett volt diák közös alkotása

FAL különdíj: Nagy Ivett 10.B

Első díj: Kocsis András 1995-ben végzett volt diák

  Az összes logó megtekinthető az iskola honlapján és a FAL Facebook-oldalán. Az iskola
könyvtárában a FAL-nak adott támogatásért cserébe bárki beszerezhet magának olyan bögrét,
amelyen a négy különdíjas logó közül az egyik és a FAL logója van, valamint a győztes logó jelvény
formájában is elérhető.   
     A pályázat sikere arra inspirálta az iskolát és a FAL-at, hogy újabb pályázatot hirdessenek meg.
Figyeljétek a plakátokat az iskolában, és a FAL honlapját és Facebook-oldalát. Az alábbiakban itt is
közzétesszük az alkotásokat.

Fazekas Attila Győző tanár úr

Impressziók

Fotó: González-Buza Alejandra 10.C



Közönségdíj: Ali Lghazoini 12.E Tanári különdíj: Kulcsár Kira 11.C és Kulcsár Kevin 
2021-ben érettségizett volt diák közös alkotása

FAL különdíj: Nagy Ivett 10.B Első díj: Kocsis András 1995-ben végzett volt diák

Barna Petra Anna 10.D
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Berki Viktória 11.E Bodor Noémi 8.A

Czicze Tímea 11.E Csiszár Dávid 7.A

Galyas Laura Nóra 12.E

Géczi Gergő 10.C

Hicsó Máté 7.A

Marton Sándor 2002-ben végzett öregdiák
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Nagyító alatt

"Mi nem csak átéltük vagy túléltük ezt a négy évet, 
hanem megéltük."

Interjú Badacsonyi Róbert (Bada) fazekasos öregdiákkal

DREZDA VB
 4. hely

Mikor járt a Fazekasba? Milyen típusú
osztályba?
Az 1991-92-es tanévben végeztem, eléggé
régen. Akkor még furcsa elrendezése volt az
osztályoknak, én D-s voltam, akkoriban a D
osztálynak még nem volt specializációja. Latin
és francia nyelvet tanultunk. Leginkább egy
általános tagozatú osztálynak voltunk
mondhatók. Fakultatív tantárgyként
felvettünk egy operátori képzést, ami a mai
napig jól jön.

Miért éppen ezt az iskolát választotta?
Kezdetben műszaki pályára készültem. Úgy
tudtam, hogy a Fazekasban az informatikai és
a reál képzés nagyon jó, a matematikai képzés
kiváló, és szerettem volna programozó
matematikusként továbbtanulni az
egyetemen. Valójában ezért választottam 8.-os
koromban ezt a gimnáziumot.

Hogy nézett ki akkor az épület? Milyenek voltak a
termek?
Rengeteg változás történt azóta, az udvar teljesen
más volt. A műfüves focipálya helyén volt egy
műhely, ami később lebontásra került. Az
iskolának a nyugati oldala nem volt megnyitva,
ahol most a füves, dombos terület van. Lift
természetesen nem volt. Más volt az iskola belseje,
sokkal „retróbb” volt. A most látható márvány
burkolat, ami a régi Kölcsey központból került át,
még nem volt, hanem egy jó kis műanyag
burkolatú lambéria volt, amin imádtuk végighúzni
a kezünket, és gyönyörűen muzsikált a körmünk
alatt. A másik épület már akkor is megvolt, a
tornaterem szinte ugyanaz, és valójában maga a
Fazekas szelleme is. A Fazekas Gimnáziumnak az
épülete kívülről-belülről ugyanolyan otthonos.     
 A termek mindig olyanok voltak, amilyennek
berendeztük, mindig igyekeztük otthonossá tenni,
de persze nem voltak ennyire szépek és modernek.
De mi úgy is szerettük.

Szalagtűző
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Nagyító alatt

Milyen volt a diákélet abban az időben?
Isteni. Nagyon szerettük. Nagyon szerettünk
ide járni. Nagyon szerettük a közösséget.
Nagyon szerettük az osztályunkat. Alig vártuk
a kicsengőt, a szünetet, ahol a többi
évfolyammal vegyülve nagyon jókat
bandáztunk. Voltak 24 órás kosármeccsek.
Csináltunk jégpályát az udvarra Felföldi tanár
úr segítségével. Az önkormányzati napnak volt
olyan megvalósítása, hogy lenn a pincében
elvarázsolt kastélyt rendeztünk be, ahol volt az
ijesztgető emberektől világító pókokig minden.
Gyakorlatilag mindent megtettünk, hogy az itt
eltöltött négy évet tartalmasan és
emlékezetesen tudjuk magunk mögött hagyni.
Hogy sok időt töltöttünk-e tanulással? Az egy
másik történet. Igazából a mi osztályunk
kevésbé, de ugyanúgy került ki közülünk a
jogásztól a nyelvészen át a kertészig, az orvosig
minden.

Mi a legkedvesebb élménye fazekasos
éveiből?
A sítáboroktól kezdve az önkormányzati
napokon át az osztálybulik, az
osztálykirándulások. Mindegyik fantasztikus
élményt adott. A ballagás maga, a szalagtűző,
az arra való felkészülés. Nálunk a szalagtűző
meglehetősen formabontó dolog volt. Ebben
az időben a szalagűzőn mit táncoltak? Polkát,
keringőt, néptáncot. Erre mi előálltunk egy
modern ősember tánccal. El kell mondjam, mi
nagyon megosztottuk    a   közönséget,   nagyon

úttörő osztály voltunk, sokaknál kihúztuk a
gyufát, de lehet, hogy ezért maradtunk meg az
emlékeikként. Talán még irigykedtek is ránk,
amiért igazi gyerekek voltunk, igazi diákok. És
mi nem csak átéltük vagy túléltük ezt a négy
évet, hanem megéltük. Minden diáknak azt
kívánom, hogy élje meg, úgy emlékezzen ezekre
az évekre, hogy ez egy fantasztikus dolog.

Milyen irányban tanult tovább?
Kétszer próbálkoztam a progmattal. Ahhoz
matematikából kellett nagyon sokat tanulni. Ez
sikertelen volt. Így egy olyan képzésre mentem
tovább, ahol felsőfokú szakképzést kaptam
volna, ha elvégeztem volna, de akkoriban már
nem érdekelt annyira az informatika. Utána
kimentem egy félévre külföldre táncolni,
dolgozni. Ezek után már teljesen a tánc felé
húzott a szívem. Természetesen jól jön most,
hogy nem idegenkedek a számítógéptől, de már
nem ülnék le programozni. Már teljesen a táncé
a főszerep.

Szalagtűző
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Nagyító alatt

Meséljen a karrierjéről!
Valójában itt kezdődött el a Fazekasban. Volt
egy osztálytársam, aki nagyon ügyesen táncolt,
és én mindig irigykedtem rá. Én minden
táncos rendezvényen a legcsendesebb,
legsötétebb sarokban helyezkedtem el, hogy
ne találjanak rám. Ez egészen az utolsó évig így
volt. Unszoltam az osztálytársaimat, hogy
menjünk el táncolni, de ez mindig eltolódott.
Sosem jöttek el. De én nagy titokban elmentem
egy táncklubba, a debreceni Valcer
táncstúdióba, nagy titokban beiratkoztam.
Senki sem tudta. Majd néhány hónap múlva,
mikor a barátaim láttak táncolni, lebuktam
előttük. A szüleimnek akkor esett le, mikor az
első táncversenyemre hívtam őket, nem tudták
milyen rendezvényre hívom őket, csak kaptak
egy jegyet. A rengeteg elfoglaltság miatt nem
tűnt fel, hogy járok táncolni.  
Társastánccal kezdtem, és az első
táncversenyemen utolsó előtti lettem, a
másodikon utolsó. Így kezdődött a karrierem.
De nem adtam fel, sőt, egyre több energiát és
időt fektettem a táncba, egyre több műfajt
kipróbáltam.
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A sztepptánc lett a fő műfajom, ez lett az, amivel
szakmailag is jelentős eredményeket értem el
nemzetközi és hazai szinten is. Ez egy rétegműfaj,
alapvetően csak sztepptáncból megélni nem lehet,
ezért a táncműfajon belül mindent tanítok minden
eseményre. Legyen az szalagtűző, 8.-os táncoktatás,
vagy éppen tanártánc, mint itt a Fazekas-gálán. De
nem szeretném ezzel untatni a kedves olvasókat, ha
valaki kíváncsi rá, akkor a sztepptanc.hu oldalán el
tudja olvasni.

Emberként hogyan alakította Önt a fazekasos
múlt?
Hihetetlenül átalakított. Mikor kikerültem
általánosból, nem voltam az a pezsdítő, társasági
figura, ezen az osztályközösség változtatott. Mikor
összekerültünk, valami felrobbant, valami
megváltozott.

Annyira jó értékeket kaptunk
egymástól, a tanárainktól, magától a
Fazekastól, hogy teljesen átformált. 
 Szinte rám se lehetett ismerni. 8.-ban a
gép előtt ülve, alig tudtak kirobbantani
onnan.

Majd az osztálytársakkal biciklizések,
sítáborok ... tényleg mindenben részt
vettünk.  Reggel 7 órakor nem otthon
fetrengünk az ágyban, hanem
kimentünk a szabadtéri jégpályára, és
kint korcsolyáztunk. Rengeteg mindent
itt kezdtem el. Itt kezdtem el
kosárlabdázni, versenyszerűen
korcsolyázni. De nem csak a sport
formált át, hanem a szellemi érték, amit
a tanárainktól kaptunk. Nem volt
könnyű időszak, a rendszerváltás
közepén voltunk, senki sem tudta,
hogyan lesz tovább. Ebben a
bizonytalan környezetben adott egy
biztonságot az iskola, adott egy jó
értékrendet, amivel el tudtunk indulni.



Nagyító alatt

Hogyan kötődik jelenleg a Fazekashoz?
Sok szállal. Nagyon szívesen járok vissza. A táncoktatás révén szoros a kapcsolat, inkább az őszi
és tavaszi időszakban, amikor elkezdődnek a szalagavatós készülések, amikor készülünk a
Fazekas-gálára, de bármikor örömmel jövök vissza, ha visszahívnak. 
Örök FAZEKASOS maradok.

Köszönöm az interjút!
További sok sikert kívánok !

Kerekes Dóra 9.E
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 A fotókat Bada válogatta gyűjteményéből.



DÖK-nap a 9.E osztály szemszögéből
Idén egy szerdai napra, pontosabban március 22-re esett a DÖK-nap, amin a különböző
osztályok versenghettek egymással. Pontokat lehetett szerezni, hiszen délután eredményt
is hirdetettek a szervezők, a DÖK. A programok izgalmasak voltak. Játszhattunk
sportosabb játékot, mint például a kviddics, aki szereti a Harry Pottert, az tudja, milyen jó
játék lehet. Volt ruhaöltöztetős feladat, ami annyit takar, hogy mennyi ruhát tudunk
ráadni a kiválasztott osztálytársra bizonyos időkereten belül. Aztán ki kellett találni,
milyen nyelven mondja a Google fordító a mondatot. Volt Activity, vagyis az egyik helyen
rajzolni, a másik helyen körül kellett írni a szót a saját szavaiddal, és mutogatni is kellett.
Volt, amikor ki kellett találni, mit rejt a bűvös doboz. A tánctudásunkat is pontozhatták,
hiszen "Just dancelhettünk" is. A nagyszünetben osztályfotó készült, amit később
nyomtatva is megkaptunk.  Összeségében jó kis nap volt, jól éreztük magunkat!

Szabó Anissza 9.E 

Impressziók

Fotók: Jávorszky Tamás 9.E
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A történetben sok minden történik, többek között múltbéli sebek feltépése, tartozások,
letartóztatások, rablások, drogok, balesetek, kegyes hazugságok. A legfontosabb mégis az, hogy a
kamu házasság nem fordul-e át valódi, őszinte szerelemmé, ezáltal egy boldog házassággá?
A történetben játszó Cassie-nek 1-es szintű cukorbetegsége van, emiatt több helyen is dolgozik,
hogy jusson pénz a gyógyszerekre. Jelenleg pincérnő egy bárban, ahol egy este egy egész csapat
tengerészgyalogost szolgál ki. Itt ismeri meg Luke Morrow tengerészgyalogost, akit először
visszautasít. Cassie egy bandában is benne van, aminek The Loyal a neve, vagyis alkalmanként
fellépnek a bárban. Luke beleegyezik abba, hogy házastársak lesznek a pénz érdekében, de vajon
neki miért éri meg? Mi az, amit nem mond el Cassie-nek? A lány nem firtatja tovább a dolgot,
hisz fontos az ő épsége, így nemsoká össze is házasodnak. Luke kiment Irakba, ahol balesete
történt, ezért kerekesszékbe kerül. Amikor Cassie-t felhívták Luke balesete miatt, rossz
családtagot keresett meg, mert Luke dühös lett, amint találkozott az illetővel. Ki lehet az a
személy, akivel ennyire rossz a kapcsolata és miért? Cassie 3 dalt is írt, amivel befutott, sikeres
énekesnő lett a bandájával együtt. Mi az az ok, ami miatt később Cassie el akar válni? S később
meggondolhatja magát ezzel kapcsolatban? Tényleg beleszerethetnek egymásba?
Ha kíváncsi vagy a megannyi feltett kérdésemre a stroyval kapcsolatban, akkor ajánlom, hogy
mihamarabb nézd meg ezt a romantikus, kalandokkal, rejtélyekkel teli filmet. Eléggé tanulságos
film, ami felnyithatja a szemünket egy-két dologra, mind a hétköznapi problémákkal, mind a
szerelemmel kapcsolatban, talán a legfontosabb, hogy mindenért keményen meg kell dolgozni az
életben azért, hogy sikeresek legyünk.

A Bíbor szívek egy 2022-es amerikai, romantikus
film, ami a Netflixen található meg. Tess Wakefield

regényén alapszik, amit Elizabeth Allen Rosenbaum
filmesített meg. A két főszerepben Sofia Carson
mint Cassie Salazar, és Nicholas Galitzine mint

Luke Morrow szerepel. 

Filmajánló

Bíbor szívek

Szabó Anissza 9.E
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Ez is egy izgalmas film, hiszen itt is van romantika, rendőrségi ügy, igazság elhallgatása. A
történetben szereplő Will eléggé sok bajt okozott már az életében, és most választás elé kerül. A
fiatalkorúak börtönébe megy vagy egy nyári táborba, ahol jól érezheti magát. Él a lehetőséggel, így
egy hónapra a nyári táborba kerül. A tábor jónak ígérkezik, főleg, hogy felfigyel egy lányra, akit
Averynek hívnak. Nem csoda, hisz egy boldog, élettel teli, energikus lányról van szó, kinek mégis
vannak mélyről jövő csalódásai. A táborhelyen mindenki úgy tudja, hogy Will egy barátja, George
unokatestvére. Egészen jól titkolja múltját, az okot, hogy ő miért is van ebben a táborban. Azonban
a táborozók közül néhány fiú mégis rájön a titkára, akik el akarják mondani Averynek. A fiú ezért
elhagyja a tábort, mindenki tudta nélkül. A lány megkeresi, és megpróbálja megállítani. Avery
csalódottan megy vissza a táborba, mert nem sikerült neki az, amit szeretett volna. Vajon visszatér
Will, vagy tényleg nem foglalkozik már az érzéseivel? 

Életem nyara
Az Életem nyara amerikai tini, zenés drámafilm,

amelyet Roman White rendezett, forgatókönyvírói
Alan Powell, Kali Bailey és Gabe Vasquez,

producerei Powell, Gabe Vasquez és Steve Barnett.
A filmet 2021. március 26-án mutatta be a Netflix. A

főszerepben Bailee Madison mint Avery, Kevin
Quinn mint Will Hawkins. 

Filmajánló
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Avery és Will kapcsolata elég bonyolult, hiszen mindkettőjüknek vannak múltbéli sérelmeik,
amiket fel kell dolgozniuk. Vajon együtt kéne végigjárniuk az utat? Avery Willel nagyon megértő
volt, meg akarta közelebbről ismerni, mégis eltaszította a fiú magától. A lányt nem érdekelték a fiú
hibái, rossz cselekedetei, mert egy olyan oldalát ismerhette meg, amit nem sok mindenki, csak
segíteni szeretett volna, nem ítélkezni. Tényleg ilyen világban élünk, hogy attól kell tartanunk,
hogy kinek mi a véleménye rólunk? Milyen jogon ítélkeznek az emberek egymás felett?
Szerencsére mindig vannak kivételek. Ez a film jó példa arra, hogy először nem kell megítélni
senkit az alapján, amit hallottál a személyről, mert nem tudhatod, hogy mi igaz, s mi nem. Az
emberek sok mindent megtesznek annak érdekében, hogy a másikat bántsák. Lehet, hogy Willnek
megvolt az oka rá, hogy olyan dolgokat tegyen.
Ha felkeltette az érdeklődésedet a számtalan kérdés, és szeretnél rájuk választ kapni, akkor
szeretettel ajánlom a filmet, mert van egy háttértörténete, amit lehet, hogy nem mindenki ért meg,
de bízom benne, te sikerrel jársz! Jó szórakozást kívánok hozzá!

Szabó Anissza 9.E

Filmajánló
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A költészet napja - 2023
Rendhagyó irodalomóra Tihanyi Tóth Kingával 

Impressziók

Tihanyi Tóth Kinga színésznő, költő, 2018 óta
ír verseket. Első kötete 2021 novemberében
jelent meg Vedd a szavam tenyeredbe címmel. 
A Győri Nemzeti Színház tagja volt, jelentős
szerepei:  Charlotte Corday (Marat halála),
Süni (Padlás), Mathilde (Vörös és fekete),
Sandy (Grease), Natasa  (Éjjeli menedékhely),
Pünkösdi Kató (Csókos asszony). 
Az általa írt 5 szereplős, gyermekeknek írott
zenés mese darabjait több mint 1300
alkalommal játszotta a Tihanyi Vándorszínpad
az elmúlt 25 évben. 
Verseit a Facebookon ismerhette meg a
közönség, amelyeket számos alkalommal
vittek versenyekre felnőttek és gyermekek
egyaránt. 

Profi irodalmi műsorokba szerkesztették egy-
egy versét színész kollégák, mint például Lázár
Csaba, Tihanyi Tóth Csaba, Pelsőczy László.
Egy pedagógiai program keretében általános
iskolák elemezték Úgy szeretném megölelni
című versét Boldogságóra keretében. 
Kapott visszajelzést kinyomtatott, falra tett
verseiről; Szegeden a költészet napján
kiragasztották a rajongók a verseit a Kárász
utcában. 
Sok minden történt, még mielőtt a kötete
megjelenhetett 2021-ben. Volt verses estje
saját verseiből Szegeden a megyei
könyvtárban, Budapesten egy kávézóban, és
most Debrecenben is megismerhették az
érdeklődők a magyar költészet napján. 

A Debreceni Fazekas Mihály Gimnáziumban
április 12-én járt, ahol két rendhagyó
irodalomóra keretében találkozhattak vele az
intézmény diákjai és tanárai.  A beszélgetés
moderátora Restás László vizuális kultúra
tanár, antropológus volt. Az óra mindkét
esetben a költőnő bemutatásával kezdődött,
illetve Restás László felolvasott néhány verset
a most kiadott kötetből. Ezután egy kötetlen
beszélgetés indult, ahol a jelenlévők 
 kérdéseket tehettek fel a költőnőnek.

Az óra változatos témák körül zajlott, ugyanis
beszélgettek a költészetről és annak mai
szerepéről; a versek születéséről és arról, mit
jelent ma költőnek lenni; hogyan fér meg a
vers és a próza egymással, vagyis Kinga írói
tevékenységéről. Tihanyi Tóth Kinga
színésznő is, így szó esett arról is, hogyan
érdemes előadni egy verset, továbbá hogy mi a
legfontosabb a költészetben: a szeretet, amit a
költő és verse adni tud. 

37

F
o

r
r
á

s
:
 
k

a
s

z
a

t
a

m
a

s
.
h

u



Külön kitértek a költészet napjára,
ugyanis a költőnő kedvence József
Attila, így épp a híres költő születése
napján tiszteleghetett emlékének.  
A beszélgetés során verseket
hallgathattunk meg Tihanyi Tóth
Kinga és Restás László
közreműködésével, amelyek közül
kiemelkedő volt a költőnő József
Attilához írt műve. 

Attilához (részlet)
...

Mindenki tudja 
könyv nélkül a Mamát!
Minden koron új vagy, 
minden sor szíven üt!

Horger Antal úrból 
nem lett tér, Attila!

Te meg utca vagy! Szobor vagy! 
Ott vagy már mindenütt!

Magadban bíztál, 
nem bíztál hiába,

nem lettél "vadnyom", 
nem fútt be a szél.
Búcsúzom, Attila. 
Isten óv, ahol vagy.

Szeretünk. Mert te meg 
minket szerettél.

Köszönjük az élményt! További sok sikert kívánunk!
Verdes-Sepely Orsolya tanárnő

Impressziók

38

Fotók: Módos Andrea, PMGY
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Így írtok Ti

Madách Imre Az ember tragédiája című műve ma is inspirálóan
hat a fiatalokra. Íme, a 15. szín átirata 

Balogh Dorottya 11.C osztályos tanuló tollából.
 

Nihilista illúzió

Idilli paradicsom,
Csodás édenkert,
Az egyetlen hely, ahol
Ádám békét nyert.
Csendben nyugszik most is
Fügefa árnyában,
Évának ölében,
Félig már álmában.
Hatalmas az éden,
Vége-hossza nincsen
Mégis minden méter 
Az embernek kincse.
Tudja ezt jól Ádám,
Öntözi, gondozza 
Kertje minden fáját,
S ez örömét okozza.
Örül a patak
Kristályos vizének,
Örül a madarak
Hangos énekének.
Örömét keresi
Mindem zöld fűszálban,
Fényes napsugárban,
Éva mosolyában.
Olyan szép most minden
Virul az egész éden,
Csak két fa áll kopáron
A kert közepében.
Senki sem emlékszik
Miként száradtak ki
Ádámnak mégis
Bűntudata támad
Minden alkalommal,
Mikor meglátja e fákat.
Nem érti, hogy miért,
De messzire kerüli
Világa közepét.

Évát nem zavarják
A sivár száraz ágak
Alattuk keres 
Az ebédhez gombákat
Van neki kertje is
Benne virág ezer féle,
Szemefénye mégis
A kis facsemetéje.
Megszállott örömmel
Öntözi, gondozza
S reméli majd egyszer
Bő termését hozza.
4-5 évvel később
Nagyobb már a fácska
Tavasszal nyílik is
Az első virága.
Nyárra már megérett
Az első gyümölcse
Éva pedig kompótot
Főzött belőle.
Ebéd közben Ádám
Kissé furcsállotta
Mintha a kompótnak
Ismerős színe volna.
Gyors meg is kérdezte,
Hogy a friss gyümölcsöt
Éva honnan szedte.
-Magam termesztettem! –
Büszkélkedett Éva.
-Magad termesztetted?
S honnan van a magja?
-Az éden közepében,
A kopasz fák közelében,
Gombászás közben
Találtam a réten.
Ádámnak ettől
Rossz érzése támadt.

De azért a gyümölcsből
Harapott vagy hármat.
Ahogy a kompótot
Ádám elharapta
Az emlékek árja
Magával ragadta.
Tudta már, hogy miért
Félt a kopasz fáktól:
Hazugságba menekült
Keserves múltjától.
Hosszú évek alatt
Mindent elfelejtett
Csak az érzés maradt,
Hogy valami nem teljes.
-Átkozott Lucifer!
Te hoztad a magot,
Hogy emlékezzek újra,
Értelmetlen vagyok.
Évezredek alatt
El is felejtettem,
Hogy édenkertbe megint
Hogyan kerülhettem.
Hirtelen sötét lesz
Megszűnik az éden
Ádám csak sodródik
Időben és térben.
Eszébe jut minden,
Mit ezredekig átélt,
Sok kín és szenvedés
Fölösleges játék.
Megbukott az ember,
Tudása meghaladta,
Saját lelkét is
A technológiának adta.
Először chipeket
Azután agyakat
Végül az emberből 
Már semmi sem maradt.
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Nem volt már rá szükség
Egyedül maradt Ádám,
Saját világában
Idegenen s árván.
Egy reménye volt már
Csak az örök élet,
Célok és terv nélkül 
Melyben tovább élhet.
Örült volna már bárminek
Mi régen kevés volt,
Csak egyszer láthatna,
Még egy igaz mosolyt.
Létre hozott hát, 
Egy hamis valóságot,
Egy illúzióképet,
Melyben gondolattá válott.
Örökké élhet most,
Pedig régen halott,
Tudása megölte
S csak gondolat maradt.
Ábránd a kert is,
Ábránd Éva is,
Illúzió minden
A boldogság is hamis.
Hogyan élvezhetné,
Ha mindenben látja,
Hogy hogyan bukott el
Miatta világa?

Ádám most jön csak rá rabja lett a létnek,
Értelmetlen álom,
Nihilista élet.
-Gyere hát Lucifer
Vedd el tőlem létem!
Üres lett már minden
Mit korában kértem.
-Ugyan már Ádám!-
Szól Lucifer fejében
Hangja gúnyosan
Visszhangzott a térben.
-Minden mit akartál
Itt hever előtted,
Miért akarsz értelmet
Mindennek körülötted?
Miért van benned harag?
Nem mindegy hogy élsz-e?
Ha úgy süt le rád a nap,
mintha minden élne?
-Lucifer becsaptál,
Mindkét alma mérges
Az örökélet halál,
A tudás pedig végzet.
Én voltam az első
S én lettem utolsó,
Így lett fényes bölcsőmből
Fagyos koporsó.

Így írtok Ti
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Nyári programok, fesztiválok,
koncertek

41

Ahhoz, hogy a nyarad eseménydús, élményekkel gazdag, feledhetetlen legyen, érdemes
egy kis idővel hamarabb kigondolni, mit szeretnél csinálni a nyáron a barátaiddal,
családoddal. Gondolok itt a koncertekre, fesztiválokra, ahova már néhány hónappal az
esemény előtt is meg lehet venni a jegyet. Az ország különböző pontjain rengeteg fesztivál
lesz a nyár folyamán (Debrecen, Velencei-tó, Balatonalmádi, Veszprém, Szigetvár,
Budapest). A leghíresebbek között van a Campus fesztivál, amit Debrecenben                 
 július 19. és 23. között tartanak meg. A fellépők között szerepel a ValMar, Krúbi, Manuel,
KKevin, Dzsúdló, Halott pénz, Tankcsapda, Azahriah, Majka, Carson Coma, BSW, T.Danny,
és még megannyi énekes, előadó, együttes, akik őrületes hangulatot csinálnak. Ha még
nem vettél jegyet, és még nem fogyott el, akkor ajánlom, hogy mihamarabb ess túl rajta.
Élvezd a bulit, érezd a ritmust, és mulass jót a barátaiddal, hogy legyen mit mesélned
szeptemberben! 

Programajánló

campusfesztival.hu

elmenyem.hu



A Campuson kívül természetesen idén is emlékezetesnek ígérkezik a Sziget fesztivál, ami
Budapesten 08.10-16-ig tart, hiszen olyan híres előadóművészek lépnek színpadra, akik
világszerte elismertek. Többek között Billie Eilish, Niall Horan, Macklemore, Imagine Dragons,
David Guetta, Lorde, Jeff Mills, AJR, és még sok más híresség szántja fel a színpadot. Ha a
felsoroltak között szerepel valamelyik kedvenced, akkor érdemes elmenni, hiszen felejthetetlen
élményben lesz részed. 
Ha nem vagy a bulik, fesztiválok, koncertek híve, akkor sem kell csüggedned és a szobádba
zárkóznod. A barátaiddal szervezz találkozót, és töltsetek el együtt egy délutánt, aludjatok
egymásnál, fessétek ki egymás körmét, párnacsatázzatok, tegyetek fel arcpakolást, pletykáljatok,  
 a lényeg, hogy érezzétek jól magatokat! Fiúk, rendezzetek FIFA-mérkőzéseket egymás között,
menjetek el együtt motorozni, edzeni vagy amit szoktatok együtt csinálni! Ezen kívül, ha
csendesebb napra vágysz és kiélveznéd a jó időt, vegyél elő egy könyvet, ülj ki a szabad levegőre és
olvass egy kicsit. Hidd el, kikapcsol az olvasás, észre sem veszed, de már el is repült az idő. Ha a
családoddal szeretnél időt eltölteni, akkor jó program lehet a túrázás, tengerparton sétálás,
sziesztázás, sátorozás, piknikezés, hogy jobban ki tudjatok kapcsolódni arra a néhány
napra/hétre. 

Szabó Anissza 9.E
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Programajánló

fotók: pinterest.hu

Remélem, tudtam új ötletekkel szolgálni, és kedvet adni néhány programhoz! 
Mindenkinek jó nyarat Kívánok!

Ne feledkezzünk meg az egyetemi táborokról
sem! Például a Szegedi Tudományegyetem
matematika tanszékcsoportja tábort hirdet
(LEMMA) matematika iránt érdeklődő 11.-es
középiskolások számára július 10-14. között
Szegeden. A tábor során bemutatják a
matematikus szakmát (alkalmazott és kutató
matematikusok előadásaival), illetve játékos
vetélkedőkön és városi körbevezetéseken
keresztül Szeged városát és az egyetem
épületeit is megismerhetik a táborozók.
https://www.facebook.com/profile.php?
id=100088833386753 
Egyes egyetemek a táborokon való
részvételért többletpontot adnak, érdemes
tehát böngészni az egyetemek honlapját
táborok után kutatva is.
Az ELTE idén is megrendezi Középiskolások Szabadegyeteme nevű táborát 2023. július 24. és 30.
között. Céljuk egy olyan nyári tábor megszervezése, amely a gimnazista korosztály számára
tartalmas, a mindennapokban is hasznos szakmai ismeretek elsajátítását teszi lehetővé
önkénteseik által lefedett tudományterületek (például: jog, politológia, pszichológia, pedagógia,
gyógypedagógia, szociológia, társadalom-, természet-, orvos- és mérnöktudományok) főbb és
praktikusabb momentumainak megismerésével.
https://szabadegyetem.elte.hu/tabor/szabadegyetem/  
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Fotók: Jávorszky Tamás 9.E

Fazekas-gála 
2023

képekben
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Fotók: 

González-Buza Alejandra

10.C
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Fotók: González-Buza Alejandra 10.C
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